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Starostové jdou  
do voleb s novým lídrem

Hnutí Starostové a nezávis-
lí představilo první kroky 
k samostatné kandidatuře 
ve sněmovních volbách. Ce-
lostátním volebním lídrem 
nebude předseda hnutí 
Petr Gazdík, ale poslanec 
a bývalý starosta Semil Jan 
Farský. Novému volebnímu 
lídrovi také předseda hnutí 
přenechá vedení pražské 
kandidátky. str. 2

Výroba aut v Česku 
rekordně vzrostla
V Česku se v prvním po-
loletí vyrobilo rekordních 
756 468 osobních aut, což 
je meziročně o 5,1 procenta 
více. Tempo růstu ale proti 
loňsku zvolnilo. Rostla pro-
dukce Škody Auto a Hyundai 
Motor, kolínské automobilce 
TPCA se snížila. str. 5

V Praze se obchoduje 
nejméně od roku 2001
Během prvního pololetí 
se na domácím parketu 
zobchodovaly akcie za ne-
celých 77 miliard korun. 
To je o dvě miliardy méně 
než loni a jen sedmina 
sumy, která se přes burzu 
protočila ve vrcholném 
roce 2006. str. 6
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Co se stane, když...
S cambridgeským výzkumníkem 
Seánem Ó hÉigeartaighem  
nejen o dopadech 
technologických změn  
a umělé inteligence  
na lidstvo.

PÁTEČNÍ ROZHOVOR

str. 8–9

Dvojčata 
slavných míst
Kouzlo nejoblíbenějších 
památek pohřbila turistika. 
Jsou ale podobná místa, 
kde autentická atmosféra 
zůstala.

CESTOVÁNÍ
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DANIEL KROUPA:

Generál George S. Patton by 
řekl, že by bylo lepší, kdyby 
lidovci čůrali ze STANU, než 
aby čůrali do STANU.

twitter.com/e15news

Sedm let po založení 
změní první český 
web hromadného 
nakupování 
Slevomat majitele. 
Uchazeči jsou 
čtyři, dva domácí 
a dva zahraniční. 
Za slevový portál, 
který je lídrem 
trhu, zaplatí až 
1,5 miliardy korun. 
BYZNYS / str. 4



| 2 | UDÁLOSTI

Trocha štěstí
Tvrdě proti Rusku, zavelel americký Kongres 
a schválil balík sankcí jako odvetu za údajné 
ovlivňování amerických prezidentských voleb 
ruskými hackery. Američané mimo jiné chtějí 
trestat i zahraniční firmy, které s Rusy spolupracu-
jí v energetice. Třeba hodlají stavět plynovod Nord 
Stream II. Evropané oprávněně protestují a slibují 
protireakci. Na druhou stranu nebyli to ale oni, 
kteří se lísali k Američanům, aby do Evropy posíla-
li více zkapalněného plynu, protože Evropa nechce 
být plynovým vazalem Moskvy?

Štěstí si prý za peníze nekoupíš. Ale koupíš, tvrdí 
skupina vědců z Kanady, USA, Dánska a z Nizo-
zemska. Člověk na Západě se čím dál víc potýká 
s pocitem nedostatku volného času a to ho stresuje. 
Kdo si proto trochu toho času koupí, třeba si najme 
uklízečku, ten je pak šťastnější, ukazují experi-
menty psychologů. Stejná částka utracená za ma-
teriální statky prý zdaleka tolik štěstí nepřinese. 
Něco na tom bude, ale říkejte to lidem, kteří musejí 
mít několik zaměstnání, aby uživili rodinu.

Kluci a holky z marketingu už nevědí, čím by 
ohromili. Tak tady máme nový pojem – gamifikace 
nakupování. Běžné věrnostní programy a slevy už 
prý lidi posedlé nakupováním nudí. Tak je třeba je 
zabavit jinak, aby prý nakupování zase bylo zába-
va a radost. Tak moment. Už zmínění psychologo-
vé neříkali nic o tom, že budeme šťastnější, když 
si koupíme trochu toho volného času a pak v něm 
zbytek peněz radostně rozfofrujeme v nákupáku.

n Předseda Staros-
tů a nezávislých Petr 
Gazdík povede zlínskou 
kandidátku hnutí, pozici 
pražské jedničky přene-
chá novému volebnímu 
lídrovi Janu Farskému.

Martin Čaban

Hnutí Starostové a nezávislí 
(STAN) včera představilo první 
kroky k samostatné kandida-
tuře ve sněmovních volbách 
po definitivním rozpadu koalice 
s KDU-ČSL. Celostátním voleb-
ním lídrem nebude předseda 
hnutí Petr Gazdík, ale poslanec 
a bývalý starosta Semil Jan Far-
ský. „Rozhodli jsme se oddělit 
funkci předsedy a volebního 
lídra, protože současná situace, 
kterou jsme neočekávali, bude 
časově i organizačně velmi 
náročná,“ řekl Gazdík s tím, že 

výměnu volebního lídra sám 
navrhl. 

Novému volebnímu lídrovi také 
předseda hnutí přenechá vedení 
pražské kandidátky, v jejímž čele 
měl Gazdík stát podle koaliční do-
hody s lidovci. Namísto toho bude 
šéf Starostů kandidovat ve svém 
domovském Zlínském kraji.

Farský je z Poslanecké sně-
movny známý především svým 
bojem za registr smluv, hnutí 
doufá, že jeho propojení s téma-
tem transparentnosti přitáhne 
ke Starostům voliče. Farský byl 
také jedním z prvních, kdo rázně 
odmítl nabídku lidovců, aby 
členové STAN vstoupili na kan-
didátky KDU-ČSL, a postavil se 
za samostatnou kandidaturu. 
Proto může v čele volební kam-
paně působit rázněji než Gazdík. 
Ten je brán jako jeden z archi-
tektů zkrachovalého koaličního 
projektu. „Hlavním mottem 
kampaně bude snaha vrátit stát 
občanům,“ říká Farský.

Programovými prioritami 
hnutí jsou pevné mezinárodní 
zakotvení Česka, vzdělávání, 
infrastruktura a dosažitelná spra-
vedlnost. Podrobnější program 
představí STAN příští týden. 

Podle místopředsedy hnutí 
Radima Sršně bude jedním z dů-
ležitých motivů kampaně odvaha. 
Za odvážné Starostové označují 
své rozhodnutí kandidovat samo-
statně. Předvolební průzkumy 
jim totiž přisuzují voličskou 
oblibu hluboko pod pětiprocent-
ním prahem. Farský ovšem tvrdí, 
že usiluje o zisk kolem sedmi 
procent hlasů, překonání deseti-
procentní hranice by považoval 
za úspěch.

Starostové také představili 
nové logo hnutí. Čtyřbarevný 
čtyřlistý kvítek vystřídal kom-
paktní čtverec rozdělený do čtyř 
barevných polí. Podle Gazdíka 
jde o symbol semknutí hnutí 
tváří v tvář nečekané situaci. 
 NÁZORY str. 10

Starostové jdou do voleb 
s novým lídrem

Protagonisté dne

Lubomír ZAORÁLEK

MINISTR ZAHRANIČNÍCH VĚCÍ

Pavel KRTEK

ŘEDITEL ČD

Petr KOBLIC

ŠÉF PRAŽSKÉ BURZY

Ministerstvu zahraničních věcí se po-
dařilo navýšit kapacitu projektu pro 
získávání ukrajinských pracovníků, 
jenže se ukazuje, že ani to nestačí.

str. 3

Dráhy nasadí na starou trať 
do Mnichova novější vozy a zkrátí 
intervaly jejich jízd, i když je cesta 
autobusem po dálnici rychlejší.

str. 5

Na Burze cenných papírů Praha se 
letos zatím obchodovalo nejméně 
za 16 let. Investoři se přesunuli 
k fondům.

str. 6

Zápisník  
Jana Stuchlíka

2017

VOLEBNÍ  
ROK

Fo
to

 č
tk

Jan Farský
Vzdělání:

Právnická fakulta Masarykovy 
univerzity v Brně

Praxe: 

• právník městského úřadu

• advokátní kancelář

•  člen týmu místopředsedy vlády pro 
ekonomiku Martina Jahna

•  Škoda Auto – oddělení pro vztahy 
s veřejnými institucemi

• vedoucí skautského střediska 
v Semilech

Politická činnost: 

•  v letech 2006 až 2014 byl starostou Semil (zvolen 
za hnutí nezávislých Volba pro Semily)

•  2008–2010 a od roku 2016 je zastupitelem 
Libereckého kraje

• květen 2010 – zvolen do Poslanecké sněmovny

•  2013 – obhájil mandát, v dolní komoře 
je místopředsedou ústavně-právního výboru

• radní města Semily

•  2017 – stal se celostátním lídrem STAN



n Hlad po zaměst-
nancích z Ukrajiny 
trvá. Firmy žádají 
další zkrácení průta-
hů při získávání víz.

Adéla Čabanová

Rok od spuštění vládního 
podpůrného programu pro 
získávání zaměstnanců 
z Ukrajiny si u Hospodářské 
komory zažádalo o zařazení 
do projektu 510 firem, které 
chtěly přivézt 6404 pracov-
níků. Svaz průmyslu a do-
pravy vyřídil zatím žádosti 
dalších 84 českých firem, 
které chtějí 1290 ukrajin-
ských pracovníků. Zatím 
jich v Česku pracuje zhruba 
třetina. 

„Zájem je mezi českými 
firmami vysoký. Neustále 

ale naráží na nedostateč-
nou kapacitu úřadů,“ sděli-
la za svaz Jitka Hejduková. 
„Budeme apelovat na pří-
ští vládu, aby se proces 
zpružnil a zrychlil,“ říká 
prezident Hospodářské 
komory Vladimír 
Dlouhý. Kapacita 
projektu se už 
přitom zvy-
šovala, a to 
od května 
na 800 žádos-
tí měsíčně.

V Česku je 
nyní 180 tisíc 
volných pracov-
ních míst. Hospo-
dářská komora usiluje 
o rozšíření projektu. Jedná-
ní vede v Srbsku, kde před 
lety skončila automobilka 
Zastava. „Automobilový 
průmysl po sobě zanechal 

v Srbsku třicet tisíc kvali-
fikovaných zaměstnanců,“ 
poznamenal Dlouhý. 

 „Zájem o zaměstnance 
z Ukrajiny je větší, než je 
současná kapacita režimu,“ 

uvádí Lukáš Prokeš 
z ministerstva 

průmyslu a ob-
chodu. „Díky 

Režimu Ukra-
jina se poda-
řilo téměř 
desetinásob-
ně navýšit 

kapacitu 
příjmu žádostí 

o zaměstnanec-
ké karty na Ukraji-

ně oproti stavu, který 
panoval v roce 2015. Tehdy 
to bylo zhruba 1200 žádostí 
za rok,“ připomíná. 

Zájem je například o ře-
meslníky, pekaře, švadleny 

nebo elektrikáře. Firmy 
si je musejí samy sehnat. 
I v rámci Režimu Ukrajina 
trvá podle Hospodářské 
komory 31 týdnů, než se 
zaměstnanci do firmy do-
stanou. „To je velmi dlouhá 
doba,“ poznamenala Irena 
Bartoňová Pálková, vice-
prezidentka Hospodářské 
komory. „Zakázky nečeka-
jí,“ dodala. 

Někdy nečekají ani 
samotní ukrajinští ucha-
zeči o práci a dají přednost 
rychlejší nabídce. „Po dob-
ré zkušenosti s prvními 
šesti zaměstnanci z Ukraji-
ny jsme hned hledali další. 
Podařilo se nám domluvit 
se se skupinkou dalších 
deseti lidí, ale zmizeli nám 
do Polska,“ řekla Olga 
Kupec, jednatelka firmy 
Abydos z Chebska.

Stát nestíhá vyřizovat poptávku 
po ukrajinských zaměstnancích
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PRÁVĚ V PRODEJI

JAROSLAV
KUBERA
NOVÝ KANDIDÁT
NA PREZIDENTA ŽÍT A NECHAT ŽÍT!

265006/304 inzerce

Ministr dopravy Dan Ťok 
(za ANO) zkritizoval postup 
ekologického hnutí Děti Země, 
které podalo rozklady proti 
vydání stavebních povolení 
na dva úseky novostavby 
dálnice D11 mezi Hradcem 
Králové a Smiřicemi. Podle 
Ťoka výhrady 
nesouvisejí se 
snahou chránit 
životní prostředí 
a zlepšit staveb-
ní projekty, ale 
jde pouze o ad-
ministrativní 
obstrukce. Podle 
předsedy hnutí 
Miroslava Patri-
ka je Ťokovo vy-
jádření součástí předvolební 
kampaně hnutí ANO, za které 
ministr kandiduje. 

Hnutí podle Ťoka v povo-
lení napadá vyjádření všech 
dotčených orgánů. Požaduje, 
aby jejich stanoviska potvrdily 
nadřízené orgány. Další věcí, 
kterou hnutí kritizuje, je zjed-
nodušené řízení pro ověřování 
stanoviska EIA. Hnutí se podle 
ministerstva snaží domoci 

zrušení tohoto stanoviska, 
které řeší dopad stavebního 
projektu na životní prostředí.

Podle Miroslava Patrika 
není pravda, že výhrady Dětí 
Země nesměřovaly k ochraně 
přírody. Řada z nich měla 
za cíl ochranu vodotečí, tedy 

potoků a řek 
v okolí budoucí 
dálnice. 

Podobným 
způsobem 
napadají podle 
ministra Děti 
Země i všechny 
etapy moder-
nizované D1, 
výtky ekolo-
gické organi-

zace jsou přitom totožné jako 
v případě nynějšího rozkladu. 
Všechny spory přitom končí 
u soudu, u kterého minister-
stvo vždy vyhrává, uvedl Ťok 
s tím, že ale průměrná délka 
zdržení v projektech převyšu-
je jeden rok.

Kromě rozkladu Dětí Země 
napadly stavební povolení pro 
úsek D11 ještě majitelky někte-
rých dotčených pozemků. /čtk/

Stavba D11 se opět 
komplikuje  

V rámci programu 
Režim Ukrajina trvá

31
týdnů, než se  

zaměstnanci do firmy 
dostanou.

Na obranu v roce 2020 
půjde 1,4 procenta HDP 
Ministr financí Ivan Pilný 
a ministr obrany Martin 
Stropnický (oba ANO) se 
dohodli na tom, že výdaje 
na obranu do roku 2020 
stoupnou na 1,4 procenta 
hrubého domácího pro-
duktu. Ministři to uvedli 
po společném jednání. 
Původní návrh střednědo-
bých výdajů ministerstva 
financí počítal s pomalej-
ším růstem. 

Lidovce povede v Praze 
do voleb Herman 
Pražskou sněmovní kan-
didátku KDU-ČSL povede 
ministr kultury Daniel 
Herman, dvojkou bude sta-
rosta Prahy 7 Jan Čižinský. 
Lidovci vyjádřili včera pře-
kvapení nad tím, že hnutí 
Starostové a nezávislí 
představilo pouze dva dny 
po rozpadu volební koalice 
nové heslo a logo. /čtk/

Krátce

„Všechny spory 
končí u soudu, 
u kterého minister-
stvo vždy vyhrává,“ 
uvedl Dan Ťok.
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n Sedm let od založe-
ní prvního českého 
webu na hromadné 
nakupování Slevomat 
se chystá změna jeho 
akcionářů. Zájemci, 
kteří se dostali do zá-
věrečné fáze prodeje, 
začnou skupině pro-
věřovat účty. 

Hana Filipová, Daniel Novák

Majitelé skupiny Slevomat, 
jedničky na trhu slevového 
nakupování, postoupili 
do závěrečné fáze jednání 
o jejím prodeji. Podle infor-
mací deníku E15 se do fi-
nále dostali čtyři zájemci. 
Cena transakce se podle 
očekávání může dostat až 
na 1,5 miliardy korun.

„Zájemci o Slevomat se 
nyní pustí do hloubkové-
ho auditu skupiny,“ uvedl 
zdroj obeznámený 
s jednáním. 
Akcionáři 
Slevomatu, 
tedy hlavně 
skupiny Mi-
ton a Enern, 
ani firma 
samotná 
informace 
nekomento-
vali. 

Dva uchazeči 
o Slevomat jsou 
domácí, dva zahraniční. 
Konkrétní jména aktuál-
ních finalistů zatím potvr-

zená nejsou. Kolem skupiny 
ale v minulosti kroužil 

například mediální dům 
Mafra. O součas-

ném jednání se 
zájemci o odkup 

portálu infor-
moval deník 
E15 v letošním 
květnu na zá-
kladě informa-

cí Mergermar-
ketu. Do úvahy 

připadá také 
americký slevový 

koncern Groupon. 
Dosud v České republi-

ce byznys nemá, ale je už 
například v Polsku a řadě 

dalších evropských zemí. 
Posledního konkurenta 
Američané spolkli loni 
na podzim, když koupili sle-
vovou firmu LivingSocial. 
Akviziční apetit Grouponu 
ale oslabuje fakt, že firma 
stále prodělává. 

Slevomat denně navštíví 
200 tisíc až 300 tisíc lidí. 
Předloni společnost jen 
na českém trhu utržila 
362 milionů korun, vydělala 
35 milionů. Od klasických 
hromadných prodejů se 
portál začal minulý rok 
posouvat k exkluzivnějším 
nabídkám. Například k pro-
dejům aut, nebo dokonce 

domů. Podobně jako u nej-
většího konkurenta Pepa.cz 
má však Slevomat hlavní 
byznys z kategorie cestová-
ní. Loni přes něj lidé koupili 
220 tisíc tuzemských poby-
tů a dovolených.   

Portál vznikl před sedmi 
lety. U jeho počátků stál 
mimo jiné internetový byz-
nysmen Tomáš Čupr. Ten 
se předloni stal partnerem 
Enernu, tedy uskupení, 
které mu spolu s Mitonem 
poskytlo kapitál na rozjezd 
slevového byznysu. Aktuál-
ně spolu mají také e-shop 
s potravinami Rohlík.cz. 
 Sledujte E15.cz

Prodej Slevomatu  
spěje do finále

NEJEN LEVNÉ ZBOŽÍ. Loni lidé přes Slevomat koupili 220 tisíc tuzemských pobytů a dovolených, 
daří se ale také prodejům exkluzivních artiklů, jako byty či auta. 
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n Autoři výzkumu tvr-
dí, že nynější výsledek 
je zatím nejlepším 
z doposud naměře-
ných.

O změně povolání v součas-
nosti uvažuje nejvíce lidí 
za posledních dvanáct let. 
Odchod ze současného za-
městnání láká plných 19 pro-
cent Čechů. Jen desetina 

lidí neví, zda má o odchodu 
ze současného zaměstnání 
uvažovat či ne. Vyplývá to 
z červnového průzkumu 
Centra pro výzkum veřej-
ného mínění (CVVM). Lidé 
se také jen málo bojí ztráty 
práce. Se svým zaměstnáním 
jsou spokojeny tři pětiny lidí, 
mzda se ale zdá dostatečně 
vysoká jen třetině.

V červnu 2015 změnu 
práce zvažovalo jen 13 pro-

cent lidí, nepřemýšlelo o ní 
83 procent. Nejčastěji nyní 
o odchodu ze současného za-
městnání uvažují mladí lidé 
do 29 let, takových je třetina.

Ztráty práce se nyní obává 
jen 13 procent lidí, jako 
nepravděpodobné to vidí 
víc než polovina. „Aktuální 
výsledek je dosud nejlepší 
za celou dobu sledování, 
tedy od roku 2004,“ uvedlo 
CVVM.  Ztrátu zaměstnání 

nyní považuje za pravděpo-
dobnou o 26 procentních 
bodů méně lidí než v roce 
2005, kdy to bylo dosud 
nejvíc. „Nízké obavy eko-
nomicky aktivních českých 
občanů korespondují také 
s postoji české veřejnosti 
k nezaměstnanosti, kterou 
za vysokou považují čeští 
občané mnohem méně často 
než v minulosti,“ doplnili 
autoři průzkumu. /čtk/

Změnit práci chce nejvíc lidí za poslední roky

Roden podal insolvenci 
na Story Publishing
Herec Karel Roden podal 
společně s partnerkou 
Laurou Čekanovou insol-
venční návrh na vydava-
telskou společnost Story 
Publishing spoluzaklada-
telů Karla Vágnera mlad-
šího a Vítka Koldinského. 
Důvodem je nevyplacená 
kompenzace za poškozu-
jící články na bulvárním 
webu vipstory.cz, který 
dříve Story Publishing 
provozoval. Texty prý „za-
sahovaly do osobnostních 
práv“ Rodena a Čekanové. 
 Více E15.cz 

Erba Lachema zvýšila 
tržby i zisk
Brněnská společnost 
Erba Lachema vyrábějící 
přístroje pro lékařské tes-
tování a diagnostiku loni 
zvýšila tržby o 55 milionů 
korun na 426,5 milionu. 
Mírně se zvýšil i zisk na  
45 milionů. Na zvýšení tr-
žeb se podílel růst prodejů 
přístrojů a růst na vý-
znamných trzích. Firmě se 
podařilo po předchozích 
letech poklesu rychle vrá-
tit na ruský trh, kde rostly 
tržby o 40 procent. 

dTest chce prošetřit 
mobilní operátory
Spotřebitelská organiza-
ce dTest podala podnět 
antimonopolnímu úřadu 
a Evropské komisi k pro-
šetření údajného porušo-
vání pravidel hospodářské 
soutěže českými mobilní-
mi operátory. Uvedla, že 
telekomunikační služby 
v ČR dlouhodobě patří 
mezi nejdražší v Evropské 
unii.

Investoři z USA a Koreje 
se zajímají o Mošnov
Investici v průmyslové 
zóně v Mošnově na No-
vojičínsku zvažují velcí 
investoři ze Spojených 
států amerických a z Jižní 
Koreje. Vytvořili by tam 
tisíce pracovních míst. 
Při zahájení stavby silnice 
I/58 v Příboře to řekl 
moravskoslezský hejtman 
Ivo Vondrák. „Nic bližšího 
nemůžu říct. Těch jednání 
je několik, běží to,“ uvedl. 
/lie, čtk/

Krátce

Celkový
objem transakce

se může vyšplhat až na

1,5
miliardy korun.



n Tempo růstu auto-
mobilové produkce 
se meziročně snížilo. 
Autoprůmysl zatím 
úspěšně bojuje s ne-
dostatkem pracovní-
ků na trhu.

Výroba aut v Česku překo-
nala další rekord. V letošním 
prvním pololetí se vyrobilo 
756 468 osobních aut, což je 
meziročně o 5,1 procenta víc. 
Tempo růstu ale proti loňsku 
zvolnilo. Letos rostla pro-
dukce Škody Auto a Hyundai 
Motor, kolínské automobilce 
TPCA se snížila. 

Téměř o desetinu stoupl 
domácí prodej, zvýšil se také 
export. Vyplývá to z údajů 
Sdružení automobilového 

průmyslu. V samotném 
červnu výroba osobních 
vozů vzrostla proti loň-
sku o 4,7 procenta. „Český 
autoprůmysl tak pokračuje 
v solidním růstu a dále 
táhne českou ekonomiku, 
a to navzdory aktuálním 
problémům s nedostatkem 

pracovních sil. Vzhledem 
k zájmu o naše výrobky 
na klíčových trzích očeká-
vám dobrý vývoj i ve druhém 
pololetí roku 2017,“ komento-
val čísla prezident sdružení 
Bohdan Wojnar.

Největší domácí výrobce 
Škoda Auto zvýšil pololetní 
produkci o 13,5 procenta 
na 459 526 osobních aut. 
V nošovické továrně Hyundai 
stoupla výroba zhruba o půl 
procenta na 188 800 vozů. 
V kolínské automobilce 
TPCA produkce klesla téměř 
o 15 procent na 108 142 aut, 
vyplývá z údajů sdružení. 
Škoda Auto má na celkové 
výrobě podíl 60,7 procenta, 
Hyundai čtvrtinu a u TPCA 
je to 14,3 procenta. /čtk/ 
 Více E15.cz

PIVOVAR SAMSON ze skupiny AB InBev investoval za poslední tři roky do technologií 380 mi-
lionů korun. Jeho tržby loni dosáhly 87,6 milionu korun a výstav činil 82 800 hektolitrů. Letos se 
českobudějovickému pivovaru, jenž zaměstnává 71 lidí, výrazně víc daří na ruském trhu. Pivovar 
hodlá do tří let přijmout desítky nových zaměstnanců. 

ROSTE. DÍKY INVESTICÍM
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n Nové expresy 
objednané minister-
stvem dopravy mají 
zkrátit dobu jízdy 
o deset minut.

Jan Šindelář

Cestující na železniční 
trati Praha–Mnichov se 
podle představ ministerstva 
dopravy dočkají zlepšení 
už letos v prosinci: na trati 
totiž vzroste provoz oproti 
dnešku na dvojnásobek. 

Expresy placené státem 
mají po výrazně zastaralé in-
frastruktuře jezdit každé dvě 
hodiny, nyní jezdí po čtyřech 
hodinách. Díky vynechání 
stanic ušetří na české straně 
deset minut, dalších deset 
minut vlak ušetří příští rok 
díky otevření tunelů mezi 
Ejpovicemi a Plzní. Šestiho-
dinová cesta by tak měla být 
zkrácena na pět a tři čtvrtě 
hodiny. Díky modernizaci 
a elektrizaci tratě v roce 2030 
by pak vlaky měly urazit ces-
tu za méně než čtyři hodiny. 
Tak zní středeční dohoda 
mezi českou a německou 
stranou. 

„Naším cílem je zavést 
kvalitnější spojení do oblasti 
Bavorska a rychlé nonstop 
spojení mezi Prahou a Plzní. 
Čekat na dokončení infra-
struktury by znamenalo 
odložit celý projekt o řadu 
let,“ uvedl mluvčí MD Zde-
něk Neusar. 

Nejprve dojde ale 
ke zlepšení vozového parku. 
České dráhy linku provozují 
společně se společností 
Länderbahn, jejíž vlaky s ob-
chodní značkou ALEX patří 

k nejstarším na české síti. 
Po dohodě německá firma 
od prosince nasadí moder-
nější soupravy se zásuvkami 
a klimatizací, které jí poskyt-
nou mateřské italské státní 
dráhy (FS). 

Ministerstvo dopravy 
zatím nemá spočítáno, kolik 
peněz za nově objednané 
linky drahám zaplatí. Podob-
ný koncept z Prahy směrem 
na České Budějovice a Linec 
vychází na 85 milionů ročně. 
Výrazný rozdíl je ovšem prá-
vě v infrastruktuře. Zatímco 
do Lince jezdí vlaky z velké 
části po zmodernizovaném 
koridoru a celá trať je elektri-
fikovaná, mnichovské expre-
sy musejí přepřahat a mezi 
Plzní a Řeznem je táhne 
dieselová lokomotiva Län-
derbahn. V Řezně a Schwan-
dorfu navíc vlak mění směr 
jízdy a lokomotivu je třeba 
přesunout na druhý konec 
soupravy. I proto vlaky mezi 
Mnichovem a Prahou výraz-
ně zaostávají za autobusy. 

Konkurenční Deutsche 
Bahn provozuje na trase 
autobusy s dobou jízdy čtyři 
hodiny a 40 minut. Minister-
stvo a dráhy ale argumentují, 
že vlaky jsou dostatečně vy-
tížené a cestující je využívají 
nejen z konečné na koneč-
nou. Tah ministerstva ale 
kritizují soukromí dopravci. 
O linku měl zájem především 
Leo Express, který poslal 
úřadům i nabídku. Firmě 
vadí, že dráhy dostaly za-
kázku přímo a ministerstvo 
záměr neoznámilo brusel-
ským úřadům (tzv. notifika-
ce). Podle MD to ale nebylo 
třeba, prý jde jen o rozšíření 
stávající smlouvy.

Vlaky do Mnichova 
pojedou každé dvě 
hodiny

Výroba osobních aut v Česku* (v tisících)

* osobní a malá užitková auta Pramen AutoSAP
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I. pololetí

756,5

V Česku se za pololetí 
vyrobilo rekordně aut

• Provozní zisk české automobilky Škoda Auto se v letošním prvním 
pololetí zvýšil na 860 milionů eur z 685 milionů eur před rokem. 
Tržby z prodeje stouply ze 7,1 miliardy na 8,7 miliardy eur. Vyplývá to 
z prohlášení, které dnes zveřejnila mateřská skupina Volkswagen.

• V letošním prvním pololetí mladoboleslavská automobilka zvýšila 
prodej automobilů na 501 tisíc vozů ze 431 tisíc před rokem.

• V závodě v Kvasinách na Rychnovsku v červenci zahájila sériovou 
výrobu sportovně-užitkového vozu Karoq, který ve výrobním 
programu závodu nahradil model Yeti.

Škoda Auto v pololetí  
zvýšila provozní zisk o čtvrtinu

www.E15.cz | 5 |
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Samsung Electronics

Jihokorejská společnost vykázala ve druhém čtvrtletí rekordní čistý zisk 
10,8 bilionu wonů (215,9 miliardy korun), meziročně o 85 procent vyšší. 
Podle odhadů analytiků také Samsung ve čtvrtletí překonal ve výrobě 
čipů Intel a stal se největším výrobcem čipů na světě.

Airbus

Evropskému výrobci letecké techniky klesl v prvním pololetí zisk před 
zdaněním a úroky o 35 procent na 1,1 miliardy eur. Na hospodaření 
firmy mají negativní dopad problémy s motory pro model A320neo 
a problémy s vojenským transportérem A400M. Společnost současně 
dále snížila plán výroby svého obřího letounu A380.  Více E15.cz

Facebook

Čistý zisk provozovatele sociální sítě ve druhém čtvrtletí meziročně 
vzrostl o 71 procent na 3,89 miliardy dolarů. Firma těží ze silného růstu 
příjmů z reklamy na mobilních zařízeních. Celkové příjmy společnosti se 
zvýšily o téměř 45 procent na 9,32 miliardy dolarů. Zisk na akcii stoupl 
na 1,32 dolaru ze 78 centů před rokem.

Allianz

Největší evropská pojišťovna Allianz ve druhém čtvrtletí meziročně 
zvýšila provozní zisk o 23 procent na 2,9 miliardy eur, přičemž zlepšení 
vykázaly všechny segmenty. Allianz v dnešní zprávě předpověděla, že 
provozní zisk za celý rok se bude pohybovat na horní hranici prognózy.

ArcelorMittal

Největší světový producent 
oceli ve druhém čtvrtletí 
meziročně zvýšil hrubý 
zisk EBITDA o 19 procent 
na 2,11 miliardy dolarů 
a předpověděl nárůst globální 
poptávky po oceli. Podílet se 
na něm má zejména čínský 
průmysl, který se zřejmě 
vrátí k růstu. Společnost však 
zdůraznila, že její podnikání 
stále poškozuje levný dovoz.

Deutsche Bank

Čistý zisk největší německé bankovní skupiny ve druhém čtvrtletí 
výrazně vzrostl na 466 milionů eur z pouhých 20 milionů před rokem, 
přesto pokulhává za očekáváním banky. Celkové příjmy klesly o deset 
procent na 6,6 miliardy eur a letos nedosáhnou na loňskou úroveň. 
Na vině je pokles příjmů z obchodování na kapitálových trzích.

Lloyds Banking Group

Britská finanční společnost v prvním pololetí zvýšila meziročně zisk 
před zdaněním o čtyři procenta na 2,5 miliardy liber (73 miliard korun), 
což je nejvyšší úroveň od roku 2009. Zisk nicméně nedostál očekávání, 
podepsaly se na něm kompenzace klientům, které banka musí 
odškodnit za vnucené pojištění schopnosti splácet úvěr. 

Volkswagen

Německá automobilová skupina Volkswagen ve druhém čtvrtletí více 
než zdvojnásobila provozní zisk díky snížení nákladů a vyšším maržím 
u nových modelů VW. Provozní zisk firmě vzrostl na 4,55 miliardy eur 
z 1,90 miliardy ve stejném období loni. Vyplývá to z dnešního sdělení 
automobilky, z něhož čerpala agentura Reuters. 

Twitter

Sociální síť prohloubila ve druhém čtvrtletí ztrátu na 116,5 milionu 
dolarů z loňských 107,2 milionu dolarů. Ke ztrátě výrazně přispěly 
odpisy. Firma však současně uvedla, že její příjmy klesly a nepodařilo 
se jí ve srovnání s prvním čtvrtletím zvýšit počet měsíčních aktivních 
uživatelů kvůli silné konkurenci Facebooku a aplikaci Snapchat. /čtk/

Výsledky

n Během prvního 
pololetí se na praž-
ské burze protočilo 
necelých 77 miliard, 
tedy sedmkrát méně 
než v rekordním roce 
2006.

Jaroslav Bukovský

Obchody se letos na pražské 
burze hýbou nejpomaleji 
za 16 let. Během prvního 
pololetí se na domácím 
parketu zobchodovaly 
akcie za necelých 77 miliard 
korun. To je o dvě miliardy 
méně než loni a jen sedmina 
sumy, která se přes burzu 
protočila ve vrcholném roce 
2006. Důvodem je nedo-
statek příležitostí i změna 
chování investorů. I přes 
nízkou aktivitu obchodní-
ků se ale Česku daří růst, 
s deseti procenty zisku letos 
pražská burza o více než po-
lovinu překonává evropský 
akciový trh.

Zmenšující se trh pře-
stává lákat velké hráče, ti 
malí si navíc na některých 
emisích v minulosti spálili 
prsty. „Každá větší objed-
návka dokáže poměrně 
výrazně zahýbat s kurzem 
většiny emisí, velké množ-

ství neúspěšných úpisů 
jako NWR, AAA Auto či 
KIT Digital pak pro inves-
tory představuje odrazující 
memento,“ uvádí analytik 
Cyrrusu Josef Navrátil. 
„Čeští investoři navíc více 
a více nakupují zahraniční 
akcie namísto těch českých. 
A nemyslím si, že se trend 
v příštích kvartálech otočí,“ 
dodává ekonom Komerční 
banky Miroslav Frayer.

Obliba aktivního obcho-
dování s akciemi navíc po-
dle obchodníků klesá. Prim 
začínají hrát fondové inves-
tice a alternativy k akciím. 
Burzám obecně letos navíc 
chybějí zásadnější impulzy 
typu loňského brexitu nebo 
amerických prezidentských 
voleb. „Globální finanční 
trhy jsou rekordně klid-

né,“ připomíná investiční 
specialista Consequ Michal 
Stupavský.

Obchody v Praze tren-
dově klesají od roku 2009, 
kdy si domácí burza sáhla 
na své dno během finanční 
krize. Jedinou růstovou 
výjimkou byl rok 2015, od té 
doby aktivita burziánů opět 
klesá. Chřadnoucí popula-
ritu Prahy částečně udržuje 
vysoký dividendový výnos 
zdejších akcií. 

Šestiprocentní výnos 
domácího indexu PX řadí 
Česko v této disciplíně 
na přední místa v Evropě. 
I zde ale hrozí horší časy, 
tradiční dividendový titul 
sázkové kanceláře Fortuna 
má například perspektivně 
z burzy zmizet.            
 Více E15.cz

V Praze se obchoduje 
nejméně od roku 2001

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,821

Čína 1 3,305

Dánsko 1 3,502

EMU 1 26,045

Chorvatsko 1 3,513

Japonsko 100 19,981

Kanada 1 17,832

Maďarsko 100 8,546

Norsko 1 2,801

Polsko 1 6,122

Rusko 100 37,374

Švédsko 1 2,718

Švýcarsko 1 23,185

Turecko 1 6,305

USA 1 22,269

Velká Británie 1 29,267

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 27. 7. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 95,75   -0,47 % 

ČEZ 399,90   0,33 % 

Erste Bank 928,10   0,94 % 

Fortuna 140,00   0,00 % 

Kofola 424,00   -0,21 % 

KB 960,00   0,59 % 

Moneta 80,00   -0,37 % 

O2 CR 284,10   1,10 % 

Pegas 1 018,00   0,20 % 

Philip Mor. ČR 15 182,00   -1,09 % 

TMR 665,00 0,00 %

Unipetrol 298,00   -0,53 % 

VIG 665,00   -0,75 % 

Celkový objem (v tisících korun) 337 340

Akcie na pražské burze 27. 7. 2017 
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Vývoj objemu obchodů na pražské burze  
(za první pololetí roku, v milionech korun)
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n Exprezident Gru-
zie a exgubernátor 
Oděské oblasti chce 
opět získat ukrajinské 
občanství.

Bývalý gruzínský prezident 
žijící na Ukrajině Michail 
Saakašvili, který byl zbaven 
ukrajinského občanství, je 
v současné době ve Spoje-
ných státech. Potvrdili to 
členové jeho politické strany 
Hnutí nových sil, podle nichž 
není jasné, kdy se politik 
na Ukrajinu vrátí. Saaka-
švili sám prohlásil, že bude 

za své ukrajinské občanství 
bojovat.

Ukrajinská státní migrač-
ní služba ve středu oznámila, 
že prezident Petro Poro-
šenko zbavil gruzínského 
exprezidenta z let 2003 až 
2013 ukrajinského občanství. 
O občanství rodné Gruzie 
Saakašvili přišel v prosin-
ci 2015 a v nepřítomnosti 
zde byl obviněn ze zneužití 
úřadu.

Na Ukrajině Saakašvili 
působil jako gubernátor 
Oděské oblasti, po složení 
gubernátorské funkce založil 
vlastní politickou stranu 

nazvanou Hnutí nových sil. 
S Porošenkem, svým zná-
mým ze studií, se Saakašvili 
rozešel loni, kdy prezidenta 
tvrdě kritizoval za neplnění 
volebních slibů a za údajné 
protežování korupčníků.

Podle agentury AP je 
rozhodnutí ukrajinského 
prezidenta Porošenka vní-
máno jako politická odplata 
vůči Saakašvilimu, který 
na Ukrajině získával stále 
větší popularitu. Saakašvili 
také prezidenta Ukrajiny 
obvinil, že se spolčil s gru-
zínskými úřady, které žádají 
jeho vydání. /čtk/

Saakašvili prchl do USA
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První den stávky ve Venezuele si vyžádal tři mrtvé

Tři oběti si vyžádaly ve Venezuele násilnosti během 
prvního dne dvoudenní stávky, kterou opozice vyhlá-
sila na protest proti nadcházejícím volbám do nového 
Ústavodárného shromáždění. Protivládní nepokoje, které 
v této jihoamerické zemi trvají od dubna, mají již více než 
stovku obětí. 

Mezibankovní sazba LIBOR skončí do roku 2021

Londýnská mezibankovní nabízená sazba (LIBOR) bude 
do roku 2021 postupně zrušena a nahrazena spolehlivější 
alternativou. Podle listu Financial Times to prohlásil šéf 
britského úřadu pro regulaci finančního trhu Andrew 
Bailey. Důvodem pro změnu je zásadně slabší aktivita 
na mezibankovním trhu. Více E15.cz

Macron chce hotspoty pro migranty v Libyi už letos

Francie chce ještě v tomto létě vytvořit v Libyi registrační 
střediska neboli hotspoty pro migranty, v nichž by úřed-
níci prověřovali žadatele o azyl. Prohlásil to francouzský 
prezident Emmanuel Macron během návštěvy centra pro 
uprchlíky v Orléansu ve střední Francii. Dodal zároveň, že 
bezpečnostní situace v neklidné Libyi to ale v tuto chvíli 
neumožňuje.

Vyděračské viry stály uživatele přes půl miliardy

Nejméně 25 milionů dolarů zaplatily za poslední dva roky 
oběti vyděračských virů, kterým se říká ransomware. 
Vyplývá to ze studie, kterou vypracovala technologická 
společnost Google společně se soukromou newyorskou 
univerzitou Tandon School of Engineering. Vyděrači pro 
platby kvůli anonymitě nejčastěji využívají elektronické 
měny, zejména pak bitcoin. /čtk/

KrátceKomise si posvítí na dvojí 
kvalitu potravin v Evropě

NEJBOHATŠÍM ČLOVĚKEM SVĚTA se stal zakladatel 
internetového obchodu Amazon Jeff Bezos. Na tomto postu 
vystřídal zakladatele softwarové společnosti Microsoft Billa 
Gatese. Tvrdí to server finanční televize CNBC. Vychází 
z propočtů na základě růstu ceny akcií Amazonu, podle nichž 
hodnota Bezosova majetku překročila 90 miliard dolarů. 

NOVÝ LÍDR ŽEBŘÍČKU
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n Předseda komise 
Juncker upozornil, že  
je to poprvé, co státy 
z V4 volají po navýše-
ní pravomocí komise.

Problém dvojí kvality potra-
vin není nevýznamný, řekl 
předseda Evropské komise 
Jean-Claude Juncker. Na spo-
lečné tiskové konferenci 
se slovenským premiérem 
Robertem Ficem v Bruselu 
dodal, že komise bude této 
otázce „věnovat plnou po-
zornost“. Novou legislativu, 
která by měla dvojí kvalitě 
potravin zabránit, v tuto 
chvíli nepředpokládá. Do bu-
doucna ji však nevylučuje.

Země visegrádské čtyř-
ky kritizují praxi, kdy jsou 

na jednotlivé trhy v rámci 
unie dodávány produkty pod 
stejným názvem, ale s odliš-
ným obsahem. Zesilují tlak 
na Evropskou komisi, aby 
tomu zabránila zavedením 
kontrolních mechanismů. 

Fico v Bruselu jednal 
právě jménem skupiny V4. 
Slovenský premiér uvedl, že 
je pro něj nejpodstatnější, že 
komise existenci problému 
uznala a hodlá jednat. Dodal, 
že mu nezáleží na tom, jakým 
způsobem ho bude řešit, tedy 
pravděpodobně bez zavádění 
nových pravidel. 

„Slova předsedy Evropské 
komise Junckera dokazují, 
že silný tlak ze strany V4 má 
úspěch,“ okomentoval výsle-
dek jednání český premiér 
Bohuslav Sobotka. Rozdíly 
v kvalitě výrobků, které se 

prodávají ve stejném obalu, 
prokázala studie zadaná 
právě českým ministerstvem 
zemědělství. Premiéři Česka, 
Slovenska, Maďarska a Pol-
ska pak na nedávném jednání 
v Budapešti přijali společné 
prohlášení, ve kterém poža-
dovali, aby komise problém 
aktivně řešila.

Místopředseda komise Ma-
roš Šefčovič k tomu dodal, že 
požádá země V4 o více infor-
mací, aby komise mohla začít 
pracovat na konkrétních 
krocích. Zmínil také potřebu 
vypracování přesné metodo-
logie porovnávání výrobků. 
Juncker také poznamenal, že 
je to poprvé, co premiér ně-
které ze zemí V4 žádá komisi, 
aby měla více kompetencí.  
/čtk/ 

 Více E15.cz
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n Jeho úkolem je propočítávat šance, 
zda propukne pandemie, anebo 
zanikne civilizace kvůli využívání 
některých technologií. „Pracuji jako 
prodejce pojistek. Ptám se, co bude, 
když se to stane,“ říká ředitel Centra pro 
studium existenčních rizik univerzity 
v Cambridge Seán Ó hÉigeartaigh, 
který dlouhodobě zkoumá dopady 
technologických změn a umělé 
inteligence na lidstvo.

Marek Schwarzmann

 Chápou lidé, když jim 
vysvětlujete, čím že se to 
přesně zabýváte?
Řeším největší globální 
rizika, kterým může lidstvo 
v příštích letech čelit. Zní 
to velmi široce, ale jakmile 
zajdu do detailů a začnu 

dávat příklady, tak se lidé 
„chytají“.

 Jaké zmiňujete nejčas-
těji?
Třeba že Zemi může někdy 
v budoucnu zasáhnout aste-
roid. To pochopí každý.

Potom se ale můžeme 
bavit o rizicích, která jsou 

Naše práce 
může zůstat 
neviditelná

poměrně nová, třeba změna 
klimatu nebo ztráta dosta-
tečné biodiverzity druhů. 
Takřka každý o nich už asi 
někdy slyšel, ale sotva si 
dokáže představit z nich 
plynoucí dopady. V tomto 
ohledu pracuji spíše jako 
prodejce pojistek a říkám: 
„Co když se to stane?“ A tak 
propočítáváme, jaká je šan-
ce, že vypukne pandemie, že 
způsobíme zánik civilizace 
využíváním nějaké techno-
logie. Pravděpodobně se tak 
nestane, ale měli bychom 
mít připraveny analýzy a po-
stupy pro případ, že k tomu 
přece jenom dojde.

 Tu negativní konotaci 
nelze přehlédnout…
Ne vždy je to negativní 
trend. I tato problematika 
má dvě strany. Strojové uče-
ní a podrobná analýza dat 
samozřejmě přinesou řadu 
pozitivních změn, budeme 
lépe schopni modelovat 

změny životního prostředí, 
lépe předpokládat rizika. 
Tyto nové nástroje budou 
velmi nápomocné ke zlep-
šení kvality života. Stejně 
tak lze hovořit o změnách 
v biotechnologiích. Když 
jsem zmínil propočty šancí 
na vznik pandemie, je nutné 
uvést také pomoc technolo-
gií při designu nových typů 
vakcín.

 Těšíte se někdy v rámci 
svého výzkumu na mo-
ment, kdy prohlásíte: Já 
jsem vám to říkal?
Popravdě doufám, že k tomu 
nikdy nedojde. Pokud vše 
půjde dobře, naše práce 
zůstane „neviditelná“, stejně 
jako u pojišťoven, bude to vy-
padat, jako bychom vlastně 
nic nedělali.

 Ve vašem oboru čas-
to pracujete s pojmem 
umělá inteligence (AI). Jak 
ale vlastně lze definovat 

samotnou inteligenci, než jí 
přiřkneme to, že je „umělá“?
To je ta nejtěžší otázka 
na světě. Popravdě na toto 
téma nám aktuálně běží 
výzkumný projekt. Až bude 
hotový, možná vám budu 
schopen odpovědět přesněji. 
Snažíme se protnout řadu 
definicí, jak jednotlivé vědní 
obory inteligenci definují, 

 Demokracie není 
dobrý systém, ale je 
tím nejlepším, který 
aktuálně máme. 
Technologické 
inovace však mohou 
do demokracie 
vnést mnohem větší 
diverzitu, umožní více 
lidem vyjádřit názor.
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Působí jako 
výkonný 
ředitel Centra 
pro studium 
existenčních 
rizik a seniorní výzkumný 
pomocník v Leverhulme Centru 
pro budoucnost inteligence 
na University of Cambridge. 
Hlavní oblastí jeho výzkumu 
jsou nové technologie, 
rizika a politiky při zavádění 
technologií, předpověď 
budoucích rizik či genomika, 
syntetická biologie, evoluce 
a umělá inteligence. Ve volném 
čase rád hraje na piano, běhá 
a čte a poslouchá jazz, funk 
či blues.

Seán 
Ó hÉigeartaigh (33)

třeba neurologové, inženýři 
či biologové mají rozdílné 
přístupy. Pokud se nám 
podaří nalézt nějaký styčný 
bod, bude to úspěch, a pak 
dostanete odpověď na vaši 
otázku.

 Jak vznikne příští inte-
ligence, s níž se setkáme? 
Navrhneme ji, nebo samo-
volně vzejde ze systému?
Pokud se na problematiku 
podíváte ze širokého úhlu, 
třeba jako biologie, tak lze 
tvrdit, že inteligence by se 
z daného systému mohla 
zrodit sama. Ale zabralo by 
to miliardy let a extrémní vy-
tížení metody pokus−omyl, 
tedy evoluce. Tvrdím proto, 
že další inteligence, s níž se 
setkáme, bude inteligence 
navržená, uměle vytvořená. 
Je totiž mnohem snazší něco 
takového navrhnout než 
čekat, až se to objeví.

Pochybuji, že třeba inter-
net někdy nabude vědomí. 
Možná zde časem vznik-
ne prostor pro evoluční 
algoritmy, které se o emer-
gentní vzestup inteligence 
budou snažit, ale to je věc 
daleké budoucnosti. Činíme 
za tímto účelem významný 
pokrok, neustále se zlep-
šujeme a zjišťujeme, jak 
funguje mozek či koncept 
vědomí…

 Čeho se nejvíce bojíte, 
bavíme-li se o budoucích 
rizicích? Třeba ztráty prá-
ce, identity, nebo dokonce 
života?
Vždy skončím u přirozené-
ho strachu ze ztráty života. 
Ostatní potíže, třeba nyní 
často diskutované ztráty 
zaměstnání či identity, lze 
překonat. V budoucnosti 
asi nebude nutné, aby měl 
každý práci. Ve společnosti 
je momentálně řada čin-
ností, které nejsou patřičně 
ohodnoceny a právě tyto 
sektory – třeba péče o děti, 
seniory či společenské akti-
vity – mohou být nadějí pro 
budoucí sociální strukturu. 
Vše se časem vyřeší, obavu je 
třeba mít z jevů, které proces 
změny budou provázet. Po-
kud se tyto změny budou dít 
příliš rychle, vyvolá to dost 
neklidu.

Vezměte si třeba součas-
nou míru nezaměstnanosti 
mezi mladými ve Španělsku. 
Žijeme stále v předpokladu, 
že je „správné“ mít práci, 
a pokud ji nemáte, je s vámi 
„něco špatně“. Pokud nás 
s největší pravděpodobnos-
tí čeká budoucnost, o níž 

víme, že nenabídne příliš 
mnoho pracovních pozic, 
třeba kvůli vysoké auto-
matizaci, tak je třeba začít 
uvažovat o jiných hodno-
tách, které mohou budou-
cí nezaměstnaní jedinci 
vytvářet.

 Co bude hlavním zdro-
jem změn, které nás čekají? 
Měli by politici již nyní 
zohlednit některé futuri-
stické koncepty ve svých 
programech, nebo je třeba 
ještě o všem dále hovořit?
Tohoto procesu by se měl 
zúčastnit každý. Bylo by 
chybou požadovat zrovna 
po politicích, aby veřejnos-
ti vysvětlovali komplexi 
změn, které se blíží. Zároveň 

ale také nebude fungovat, 
když to necháte jen na nás, 
výzkumnících. Do politiky 
by ale určitě mělo zamířit víc 
vědců.

 Je demokracie vhodným 
systémem k prosazování 
těchto změn? 
Demokracie není dobrý 
systém, ale je tím nejlep-
ším, který aktuálně máme. 
Technologické inovace však 
mohou do demokracie vnést 
mnohem větší diverzitu, 
umožní více lidem vyjádřit 
názor. Doufám, že vlády 
učiní více zodpovědné, na-
slouchající svým občanům. 
Samotný koncept demo-
kracie se ale v daném slova 
smyslu také „posune“.

 Pokud dosáhneme 
okamžiku, že někdo vyvine 
umělou inteligenci, bude 
podle vás záležet, jestli 
tak učiní korporace, vláda, 
nevládní organizace? Komu 
bude patřit?
Řekl bych, že takto vý-
znamná technologie s tak 
extrémním potenciálem 
ke způsobení revoluce 
napříč obory by měla být 
předána do péče Spojeným 
národům nebo nějakému ji-
nému „orgánu“, který bude 
schopný reprezentovat 
národy v co nejširším mož-
ném zastoupení. Spojené 
národy nejsou sice opti-
mální strukturou, ale jsou 
tím nejlepším, čím zatím 
disponujeme.

 Tvrdíte, že nadchází 
zlatý věk vývoje umělé inte-
ligence. Z čeho tak soudíte?
Protože zatím nevidíme 
hranice možností u mecha-
nismů, které využíváme. Big 
data a strojové učení jsou 
tak mocné a široce aplikova-
telné, že nelze předpokládat 
pokles v jejich využívání. 
Navíc jsme již překonali ně-
kolik kritických bodů, které 
z AI činí „mainstream“, 
třeba v podobě toho, že 
díky němu některé firmy již 
vydělávají peníze nebo jeho 
prostřednictvím řeší problé-
my. V globální ekonomice 
kolem AI již vznikl efektivní 
cyklus vize−investice−vý-
zkum−aplikace−zisk, který 
bude podle mého názoru dál 
pokračovat a sílit. Budeme 
dělat další pokroky, které 
změní svět a ospravedlní 
další investice.

 Pokud nás 
s největší 
pravděpodobností 
čeká budoucnost, 
o níž víme, že 
nenabídne příliš 
mnoho pracovních 
pozic, je třeba začít 
uvažovat o jiných 
hodnotách, které 
mohou budoucí 
nezaměstnaní jedinci 
vytvářet.
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Tvář dne 

 Chtějí mě donutit, abych získal status 
běžence. To se nestane. Budu usilovat  
o legitimní právo na návrat na Ukrajinu,

řekl gruzínský exprezident a bývalý 
gubernátor Oděské oblasti  
Michail Saakašvili 
str. 7
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Začal boj  
o Prahu
Rozhodnutí Starostů a nezá-
vislých jít do voleb samo-
statně a odmítnout místa 
na kandidátkách lidovců lze 
vysvětlit lépe v psychologic-
kých než politologických ter-
mínech. Ve Švejkovi je scéna, 
kde hlavní hrdina říká: 
„Zabili jste mně strejčka, tak 
tady máte přes držku.“ 

Gazdíkovo vedení STAN 
dalo do vytvoření dvojkoali-
ce všechnu svou politickou 

invenci, a když se minulý 
týden lidovci lekli, brali to 
Starostové jako zradu a řekli 
společnému postupu ne. 
Viděno nezaujatě, dostali 
od KDU-ČSL nabídku století 
(šest prvních a osm druhých 
míst na kandidátkách), ale 
převládlo roztrpčení z po-
stojů lidovců. To však nebyla 
zrada, ale pud sebezáchovy. 

Kus satisfakce může 
dnes cítit předseda TOP 09 
Kalousek, kterého Staros-
tové podobným způsobem 
„odklonili“ před rokem a půl. 

Viditelným signálem, že 
STAN jde do toho s plnou 
vervou, je změna volebního 
lídra. Projektant dvojkoalice 
Gazdík ustoupil z pražské 
kandidátky, na niž naopak 
naskočil semilský exstarosta 
Farský, poslanec a známý ak-

tivista z dob bojů za otevře-
né radnice a registr smluv. 

Tento tah signalizuje 
především to, že se opět 
zvýšil počet stran, pro něž je 
Praha střediskem volebního 
zájmu a v nichž jeden ze tří 
největších volebních krajů 
dostal za úkol vytáhnout ce-
lostátní výsledek. V říjnu se 
nejspíš na relativně malém 
pražském prostoru odehraje 
řež mnoha stran o relativně 
málo voličů.

První ze stran na pásce je 
ODS, které se podařilo v Pra-
ze vytvořit na volitelných 
místech kandidátky „dream 
team“ v čele s populární sta-
rostkou Janou Černochovou 
a Václavem Klausem mlad-
ším. Jejich nepsaným heslem 
je „hoši z vandru domů“ 
a apel na voliče, kteří před 

čtyřmi lety utekli od ODS 
k Andreji Babišovi.

Následují čtyři strany, 
jejichž voličský překryv 
je řekněme 80procentní. 
Nejprvě TOP 09 doplněná 
o Bursíkovy zelené, dále 
v poslední době dynamicky 
působící Piráti aspirující 
na pozici protestní strany 
pražských mladých – podob-
ně jako Stropnického zelení. 
A seznam stran usilujících 
o mladšího, velkoměstské-
ho liberála doplňují nově 
Starostové a nezávislí, kteří 
z ikony protikorupční kam-
paně udělali lídra.

Zapomínat také nesmíme 
na lidovce, které v hlav-
ním městě povede ministr 
kultury Herman. Právě on se 
v posledním roce silně profi-
loval jako představitel nové 

lidovecké síly, která může 
oslovit ještě jiné než tradiční 
voliče. Zapomínat bychom 
neměli ani na hnutí ANO, 
které cílí na všechny sociální 
vrstvy. Rovněž pokrokářské 
křídlo v ČSSD může odkrojit 
další část podpory, o niž se 
chtějí opírat Starostové.

Paradoxem celé situace 
je, že všechny výše uvede-
né strany počítají s tím, že 
v pražském obvodu získají 
deset až dvacet procent 
hlasů, a budou tím kompen-
zovat ztráty v dalších regio- 
nech. Výsledkem nemůže 
být nic jiného, než že někdo 
propadne a někdo dostane 
méně, než by chtěl. Probuze-
ní některých bude tvrdé.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Návštěva indického Tádž Mahalu nebo egyptských pyramid v Gíze 
může skončit znechucením. Hordy turistů, neodbytní stánkaři, 
předražené vstupy. Kouzlo slavných míst 
pohřbila masová turistika. K některým lze ale 
najít „dvojče“. Podobné místo, ovšem bez davů 
a zatím ještě s autentickou atmosférou.

| 12 | 

Velkolepé stavby velice vyspělé předkolumbovské indiánské 
civilizace – Mayů – lze také poznat buď v halasné, nebo naopak 
komornější atmosféře. To první nabízí mexický poloostrov Yucatán. 
Asi nejoblíbenější lokalitou s mayskými pyramidami je tu Chichén 
Itzá. Jenomže nedaleko od ní číhá velké přímořské letovisko Cancún, 
odkud si na pyramidy odskočí z pláže na otočku během sezony 
desetitisíce turistů.

Zajímavou variantou může být lokalita Copán v Hondurasu. Zdejší 
mayské stavby jsou zachovány ještě lépe než ty mexické. A protože 
Honduras drží smutné statistické prvenství jako stát s největší 
kriminalitou na světě, příliš turistů do této středoamerické země 
nespěchá. V Copánu je tak na studium indiánských pyramid svatý 
klid.

Mayské ruiny  
stojí i v Hondurasu

První rozčarování z egyptských pyramid v Gíze spočívá už v tom, 
že jsou v podstatě obklopeny rostoucím předměstím Káhiry. 
Na pohlednicích to poznat není. Fotografové se obvykle pokoušejí 
zvolit takový úhel, z něhož to vypadá, že pyramidy stojí uprostřed 
romantické pouště. Ve skutečnosti je obklopuje nejenom městská 
zástavba, ale také komando neodbytných prodavačů suvenýrů nebo 
podnikavců nabízejících projížďku na velbloudu.

Alternativou mohou být Núbijské pyramidy v sousedním Súdánu. 
V lokalitě nazvané Meroe nedaleko Nilu stojí na 200 pyramid, které 
ve starověku tvořily velké město. Jsou sice nižší než ty v Gíze, ale 
zase je mezi nimi minimum turistů. Súdán získal zejména kvůli 
konfliktu v Dárfúru velmi špatnou pověst a cizinci se do země 
nehrnou. V roce 2015 přijelo jen 15 tisíc turistů. Město Meroe ovšem 
leží v relativně klidnější části na severu, daleko od násilností, které  
se dějí na pomezí odtrženého Jižního Súdánu.

Ukázkovým dvojčetem slavné stavby, které může 
nakonec přinést skoro lepší zážitek než originál, je 
hrobka Bibi Ka Maqbara ve střední Indii. Stavba vyrostla 
v 17. století jako přiznaná kopie slavného Tádž Mahalu. 
Kdo se zběžně podívá na fotografii obou staveb, mohl 
by si je snadno poplést. Ve skutečnosti je ovšem mladší 
hrobka podstatně skromnější. Je na ni použito méně 
mramoru, centrální stavba je drobnější. Tádž nechal 
postavit nejslavnější mughalský panovník Šáhdžahán 
jako hrobku pro svou zbožňovanou manželku. Bibi Ka 
Maqbara vystavěl jeho vnuk Azamšáh.

Dnes je Tádž v různých anketách označován 
za nejkrásnější stavbu světa a každý rok se na něj valí 
tři miliony turistů. O jeho mladším dvojčeti ale – naštěstí 
– příliš cizinců neví. Stojí v odlehlé polopouštní oblasti 
u města Aurengabad, bloumá tu jen pár indických 
výletníků a cizince vyjde vstup v přepočtu jen  
na 35 korun. Může pak v tichých zahradách kolem  
hrobky rozjímat dle libosti třeba celý den.

Egyptským pyramidám  
konkuruje Súdán

Tádž Mahal  
má mladší kopii

Tomáš  
Stingl

Dvoustranu připravil

cestování

Dvojčata slavných 
míst jsou tichá 
a bez turistů
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Hledat méně známé alternativy 
stojí za to i v případě regionů, 
kam se jezdí za přírodou. 
Za nejlepší místo pro 
pozorování divokých zvířat 
v Jižní Americe je tradičně 
považován brazilský národní 
park Pantanal. Tomu se přezdívá 
nejkrásnější bažina světa. Velmi 
podobnou krajinu s identickou 
sestavou zvířat lze ovšem najít 
i v poněkud nedoceněné a málo 
navštěvované argentinské 
rezervaci Esteros del Iberá. 
Tu obývá stejně jako Pantanal 
typická sestava zástupců 
jihoamerické fauny včetně 
kapybar, kajmanů, jelenců, 
anakond a více než 350 druhů 
ptáků. V centru rozlehlého 
mokřadu – v ospalé obci 
Colonia Pellegrini – si lze přitom 
s místními vesničany domluvit 
projížďku lodí po laguně za pár 
dolarů.

Nejkrásnější bažinou 
nemusí být Pantanal

Velkolepé chrámové město Angkor Wat v Kambodži zasáhla masová 
turistika už na přelomu tisíciletí. V současnosti se počet návštěvníků 
vyšplhal na víc než dva miliony ročně. I tak Angkor nesporně stojí 
za vidění, ale jako určitou variantu v tišším provedení lze chápat ruiny 
středověkého chrámového města Bagan v Myanmaru. Tam stojí přes 
3,5 tisíce chrámů, stúp a pagod, mezi nimiž se může návštěvník zcela 
svobodně pohybovat. Dojem z Baganu se v ledasčems Angkoru blíží. 
Také jde o směs prvků buddhistické a hinduistické architektury. Rovněž 
je to rozlehlý areál na ploše mnoha kilometrů čtverečních. I zde se toulá 
spousta buddhistických mnichů, kteří jsou vděčni za kus řeči s cizincem. 
A také stavbám kupodivu přidalo na působivosti to, že jsou mnohé z nich 
polorozpadlé a zarostlé tropickou vegetací.

Výhodou Baganu zatím zůstává, že tam má nástup turistického 
průmyslu zpoždění. V Myanmaru skončila vláda vojenské junty nedávno 
a turisté teprve tuto asijskou zemi začínají objevovat. Zatím není problém 
najít si v Baganu mezi tisícovkami ruin tu svou a na ní si vychutnat genia 
loci zcela nerušeně.

Komerční mašinerie vytvořená kolem někdejšího inckého města Machu Picchu, jehož 
ruiny se zachovaly v Peru, hraničí skoro s vydíráním. Inkové si místo pro centrum 
své říše vybrali opravdu dobře – na chráněném vrcholu vysoko v horách, kam je 
těžký přístup. Z výchozího bodu, kterým je obvykle město Cuzco, je k němu většina 
turistů nucena jet vlakem. A jednodenní zpáteční jízdenka od soukromě vlastněné 
společnosti Perurail vyjde na trase dlouhé asi jako cesta z Prahy do Pardubic kolem 
pěti tisíc korun. Dalších v přepočtu víc než tisíc korun zaplatí turista za vstupenku 
do archeologického areálu.

Cestovatelé zkoušejí alternativní způsoby dopravy: od nájmu terénních vozů až 
po různé partyzánštiny zahrnující pěší chůzi po kolejích. Drahota v Cuzcu a okolí tím 
spíš bije do očí, když většina Peru je jinak mimořádně levná země. Dalším minusem 
jsou nekonečné davy. Machu Picchu navštíví víc než milion turistů ročně a úřady 
dokonce musely stanovit na počet návštěvníků denní limity, protože na malém 
prostoru vznikají nebezpečné tlačenice a příroda trpí přívalem pohozených odpadků.

Jakým zázrakem se pak jeví návštěva zcela zapomenuté indiánské pevnosti 
Fortaleza de Chimpa. Je to takové orlí hnízdo na skalnaté hoře vzdálené zhruba 
20 kilometrů od města Chivay na jihu Peru. Pravda, pár zbylých obvodových zdí, 
několik kamenných budov a pohřební jeskyně s lebkami zemřelých mohou někomu 
přijít proti Machu Picchu jako trochu chudá konkurence. Atmosféra místa si ale 
se slavnější indiánskou baštou nezadá. Pevnost se tyčí nad druhým nejhlubším 
kaňonem světa a přímo z obranných zdí je vidět na několik šestitisícových velehor. 
Na izolovanou skalní plošinu je potřeba dojít pěšky stezkou po strmém masivu 
a během celodenního treku potká cestovatel nanejvýš dva tři místní farmáře. Nahoře 
má pak pevnost úplně sám pro sebe a může v úžasu přemítat nad tím, jak dokázali 
indiáni stavět pevnosti v tak nedostupném prostředí a proč to vlastně vůbec dělali. 

Do Baganu dorazil turismus  
se zpožděním

Klid u Chivay je lepší  
než vydírání v Machu Picchu
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n Bruce W. Cameron 
postavil svou knihu 
na myšlence, že jeden 
pes se může narodit 
několikrát za sebou, 
aby se mohl zdoko-
nalovat v rozličných 
dovednostech a mohl 
čím dál tím lépe chá-
pat člověka. Hlavní 
hrdina knihy se tak 
na svět vrací znovu 
a znovu.

Jednoho dne jsem se zdržel 
na pochůzce déle než ob-
vykle a vracel se až pozdě 
odpoledne. Vnitřní hodiny 
mi napověděly, že jsem 
zmeškal Ethanův školní au-
tobus. Přebrodil jsem potok, 
který tekl kolem Toddova 
domu. Chlapec si právě hrál 
na bahnitém břehu, a když
mě uviděl, zavolal na mě.
„Ahoj, Bailey.  Pojď  sem.“ 
Roztáhl náruč.

Podezřívavě jsem na něj 
mrkl. Na Toddovi bylo něco 
zvláštního. Nevím proč, ale 
nevěřil jsem mu.

„Jen pojď, hochu,“ lákal 
mě dál a plácl přitom dlaní 
o stehno. Otočil se a zamířil 
k domu.

Co jsem měl dělat? Byl 
jsem zvyklý poslouchat. 
Sklonil jsem tedy hlavu a vy-
dal se za ním.

 Todd mě přivedl 
do domu zadními 
dveřmi a tiše 
za námi zavřel. 
Některá okna 
byla zataže-
ná a uvnitř 
vládlo ponuré 
šero.

Minuli jsme 
kuchyň, kde 
seděla Toddova 
matka a dívala se na bli-
kající televizi. Pochopil jsem 
z chlapcova chování, že mám 
být zticha, ale když jsem ucí-
til jeho matku, zamával jsem 
ocasem. Byla cítit stejným 
pronikavým chemickým pa-
chem jako chlápek, který mě 
kdysi našel na silnici a říkal 
mi Kámo.

Matka si nás nevšimla, 
ale Linda ano. Když jsme 
procházeli kolem obýváku, 

napřímila se. Taky se dívala 
na telku, ale hned vyskočila 
z gauče a zamířila k nám.

„Ne,“ zasyčel na ni Todd.
Tohle slovo jsem znal, 

ale když jsem zaslechl ten 
nenávistný tón, malinko jsem 
se nakrčil.

Linda ke mně natáhla 
ruku a já ji olízl. 

Todd ale sestru 
odstrčil. „Nech 

nás!“ Otevřel 
jedny dveře 
a já vstoupil. 
Na zemi se 
povalovaly 

šaty a já je 
hned začal 

očichávat.
Ocitl jsem se 

v malém pokojíku s po-
stelí. Todd za námi zamkl.

Našel jsem kůrku chleba, 
a tak jsem ji honem slupnul. 
To  víte, jsem čistotný pes. 
Todd strčil ruce do kapes.

„Tak fajn,“ prohlásil. „Fajn 
a teď... a teď...“

Sedl si za stůl a otevřel 
zásuvku. Ucítil jsem boucha-
cí kuličky. Ten štiplavý pach 
jsem si nemohl splést s ničím 
jiným. „Ne, nevím, kam se 

Bailey poděl,“ řekl tiše. „Vů- 
bec jsem ho neviděl.“

Když jsem uslyšel své 
jméno, zamával jsem ocasem 
a svalil se na hromadu špina-
vého šatstva. Dnešní výlet mě 
pořádně unavil.

Najednou jsem zaslechl 
tiché opatrné zaklepání. Todd 
vyskočil, jako by ho píchla 
včela. I já jsem se zvedl a po-
stavil se za kluka. Ten rozra-
zil dveře a šeptem vynadal 
Lindě, kterou jsem v setmělé 
chodbě spíš cítil, než viděl. 
Zdála se mi vyděšená, jako by 
si kvůli něčemu dělala velké 
starosti.

Úplně mě znervózněla. 
Začal jsem zrychleně dýchat 
a zazíval. Něco se dělo. Byl 
jsem příliš napjatý, abych si 
znovu lehl.

Todd vychrlil na sestru 
několik vět, práskl dveřmi  
a zase je zamkl. Díval jsem 
se, jak se vrací k zásuvce, 
chvíli se v ní přehrabuje, až 
našel malou tubu. Sálalo z něj 
dychtivé vzrušení. Odšrou-
boval víčko a do místnosti se 
okamžitě vyřinuly štiplavé 
výpary. Hned jsem tu chemi-
kálii poznal. Úplně stejnou 

používali Ethan s otcem, 
když seděli za stolem a hráli 
si s modely letadel.

Když mi Todd strčil tubu 
pod nos, začal jsem couvat. 
Ten pach mi byl odporný. 
Neuniklo mi, jak se Todd roz-
zlobil, a dostal jsem strach. 
Vzal nějaký hadr a průzrač-
nou tekutinu na něj nalil.

V tu chvíli jsem zaslechl 
Ethanův smutný hlas. „Bai- 
leeeey!“ volal. Rozběhl jsem 
se k oknu, snažil se vykouk-
nout ven, ale parapet byl moc 
vysoko.

Najednou mě Todd plácl 
dlaní po zadku. „Ne! Zlobivý 
pes! Neštěkej!“

Jeho vztek teď zapáchal 
stejně silně jako hadr na- 
sáklý chemikálií, který držel 
v ruce.

„Todde?“ ozval se znena-
dání odněkud z domu ženský 
hlas.

Výhrůžně se na mě podíval. 
„Zůstaneš tady. Zůstaň!“ za-
syčel. Zacouval jsem do kouta 
a on za sebou zabouchl dveře.

Zápach byl tak silný, až mi 
začaly slzet oči. Vyděšeně 
jsem přecházel sem a tam. 
Páníček mě volal a já nechá-

pal, proč jsem tady zavřený, 
jako bych byl v garáži. Pak 
malinko zaskřípaly panty 
a na prahu se objevila Linda. 
„Pojď sem, Bailey,“ zašeptala 
a nabídla mi piškot.

„Bailey, pojď. Hodný 
pejsek.“

Nejradši bych okamžitě 
utekl, ale nebyl jsem žádný 
pitomec. Napřed jsem dob-
růtku snědl. Linda rozevřela 
dveře dokořán. „Pojď,“ vybíd-
la mě a já se nenechal prosit. 
Společně jsme se rozběhli 
po schodišti k hlavním dve-
řím. Linda otevřela a čerstvý 
vítr mi hned vyvětral plíce.

Mamčino auto pomalinku 
projíždělo ulicí a z okénka se 
vykláněl páníček.

„Bailey!“ Rozběhl jsem se, 
seč mi síly stačily. Brzdová 
světla zčervenala a Ethan 
vyskočil na chodník. „Bailey! 
Kde jsi byl?“ Zabořil tvář 
do mého kožíšku. „Jsi moc 
zlobivý pes.“

Věděl jsem, že „zlobivý 
pes“ znamená, že jsem něco 
provedl, ale cítil jsem, že 
páníček je teď štěstím bez 
sebe. Nemohl jsem si pomoct, 
ale usoudil jsem, že pro dne-
šek „zlobivý pes“ znamená 
pochvalu.

Redakčně upraveno

Toddův pokus o týrání
WILLIAM BRUCE CAMERON: PSÍ POSLÁNÍ

O knize

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Williama B. Camerona 
Psí poslání vydanou pod 
značkou Ikar, která se stala 
i námětem celovečerního filmu.

Když mi
Todd strčil tubu

pod nos, začal jsem
couvat. Ten pach mi byl

odporný.
Dostal jsem

strach.

| 14 | ČTENÍ NA LÉTO
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Minirecenze

KNIHY

Blake Crouch: Temná hmota

(Vydal: Knižní klub)
Blake Crouch pojal svou šestnác-
tou knihu jinak než ty předchozí. 
Během své třináctileté spiso-
vatelské kariéry se totiž autor 
milostné lince vyhýbal. V Temné 
hmotě, která uvádí do reality 
nekonečné možnosti kvantové 
mechaniky a vytváří miliony 
možností a verzí lidského života, ale láska tvoří 
páteř příběhu. Filmově napsaný příběh se v první 
polovině knihy rozvíjí pomalu, ale postupně 
graduje v mrazivý horor. Najednou je možné v ži-
votě úplně všechno a hlavní hrdina má na návrat 
ke svému reálnému životu a rodině jen omezený 
počet možností. Režisér Ronald Emmerich (Uni-
verzální voják, Den nezávislosti, Godzilla, Patriot) 
již proto pracuje na jeho zfilmování.

Michal Nosek

P. G. Wodehouse: 
Nedostižný komorník
(Vydal: Vyšehrad)
Satirik P. G. Wodehouse v knize 
Nedostižný komorník, která až 
nyní v češtině vychází poprvé, 
rozehrává rodinnou frašku. Ta se 
odehrává v kulisách Hollywoodu 
třicátých let v honosném domě, 
jejž zakoupila z pozůstalosti ně-
kdejší skandální herečky diva němého filmu Alice 
Corková. A protože dbá na dobré mravy, pořídí 
si komorníka ze staré dobré Anglie. Příbuzní by 
se rádi vetřeli do její přízně, aby si vylepšili svůj 
finanční stav, ale tetička na penězích sedí. O to 
je lákavější vědomí o existenci deníku zemřelé 
majitelky, který se někde v domě skrývá a jenž by 
se dal zpeněžit. Snaha o jeho nalezení je popsána 
jak jinak než se suchým anglickým humorem.

Zuzana Dorogiová

FILM

Baby Driver

(režie: Edgar Wright)
Jak originálně umí 
režisér Edgar Wright 
pracovat se střihem, 
už předvedl jeho film 
Scott Pilgrim proti 
zbytku světa, který 
pomocí střihu odkazoval ke své komiksové před-
loze. Wrightova novinka Baby Driver ale působí 
už jen jako střihačské cvičení. Příběh mladičkého 
citlivého řidiče, který musí pracovat pro nebez-
pečně potrhlé kriminálníky, a kvůli dávnému 
zranění neustále poslouchá hudbu, je vtipně 
nastřihaný podle songů. Nápad na krátký film ale 
nevydrží bavit 112 minut, když Wright k němu 
nenabízí už nic víc než obsahově generickou 
žánrovku plnou figurek, které se neváhají chovat 
nesystematicky nebo stereotypně. Hvězdná tvář 
plnokrevnou postavu nedělá. Zvlášť pokud patří 
stále poněkud mdlému Anselu Elgortovi. 

Iva Přivřelová

n Luc Besson se vrátil 
ke sci-fi a natočil výprav-
nou romantickou akci 
z barevného, podivného 
světa, která potěší, ale 
moc nezaujme.

Iva Přivřelová

Po dvaceti letech se Luc Besson 
vrátil k imaginativním světům 
dospělé sci-fi. Jeho adaptace 
komiksu Valerian a město tisíce 
planet dá vzpomenout na jeho 
Pátý element svou vizí zalidněné 
budoucnosti, lehkostí vyprávění 
a zřetelným poselstvím o tole-
ranci a pacifismu. Novinka se 
prostřednictvím postavy zpěvač-
ky Rihanny krátce vyjadřuje 
i k dnešní imigrantské krizi 
a hlavní zápletka se točí kolem 
náhodné genocidy způsobené 
arogantními lidmi. 

Vizuálně Valerian připomíná 
film Avatar díky mírumilov-
ným bytostem hledajícím nový 
domov vytvořeným ne zrovna 
přesvědčivými triky. Svými roz-
todivnými postavami různých 
živočišných druhů a uspořá-
dáním měst pak film zdánlivě 
kopíruje Hvězdné války. Fakt, 
že původní komiks Francouzů 
Pierra Christina a Jeana-Clauda 
Mézièrese je tak starý – první 
číslo vyšlo v roce 1967 –, že na-
opak inspiroval George Lucase 
při vzniku Star Wars, dnešní 
diváci asi moc řešit nebudou. 

Valerian, do něhož Bessonova 
produkční společnost Eurocorp 
investovala skoro 200 milionů 
eur (asi 5,2 miliardy korun), pře-
téká speciálními efekty a barvi-
tými i barevnými detaily.

Familiarita jeho bizarností ale 
odsouvá jeho vzhled do pozadí. 
Film nenabízí vizuálně nic extra 
omračujícího, na rozdíl od jeho 
aktuálních konkurentů v kinech 
Válka o planetu opic a Dunkerk. 

Ani příběh speciálních 
vládních agentů Valeriana 
a Laureline neobsahuje mnoho 
překvapení.

Než dojde na morální lekce, 
akce probíhá ve středním 
tempu, během pokusů o vtipné 
špičkování mezi dvojicí zami-
lovaných agentů, kteří se snaží 
být hodně cool, což se daří víc 
Caře Delevingneové než Daneu 
DeHaanovi.

Příjemně nadsazené vyprávě-
ní s málo komplikovanými po-
stavami plní stále nová prostředí 
a úkoly. Besson tak vše sděluje 
poměrně jednoduše, jako kdyby 
cílil hlavně na teenagery, kteří 
toho ještě tolik neviděli a jimž je 
dobré vše pořádně zopakovat.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Bessonova varianta 
na Hvězdné války

TV tipy

ČT2 • dnes 23.25

DVANÁCT OPIC

Sci-fi „montypythonovského“ 
Terryho Gilliama o životě 
v budoucnu po vyhlazení 
drtivé části lidstva. V hlavní 
roli Bruce Willis a Brad 
Pitt, který za ni získal Zlatý 
glóbus.

Cinemax • neděle 21.45

ANTHROPOID

Snímek Seana Ellise 
o nejvýznamnější akci 
českého odboje za války, 
atentátu na Reinharda 
Heydricha, s Cilianem 
Murphym, Jamiem Dornanem 
či Aňou Geislerovou.
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Valerian a město tisíce planet

(sci-fi, Francie, 137 minut)
Režie a scénář: Luc Besson
Hrají: Dane DeHaan, Cara 
Delevingneová, Clive Owen, Ethan 
Hawke
Hodnocení: 60 %

FRANCOUZSKÁ PŘEDLOHA. Luc Besson zpracoval komiks, který popr-
vé vyšel ve Francii již v roce 1967.
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GASTRONOMIE

V Třeboni budou 
pivovarské slavnosti

V sobotu 29. července se 
u příležitosti pivovarských 
slavností otevřou brány 
třeboňského Regentu. Akce, 
která začíná v poledne 
a končí dlouho po půlnoci, 
nabídne hostům kromě pro-
hlídky pivovaru, ochutnávky 
místního piva a dalších 
gastronomických zážitků 
i pestrý hudební program 
a soutěže.

FESTIVAL

NaKaši festival pro 
milovníky alternativy

Festival NaKaši se letos 
uskuteční v novém termínu 
a na novém místě. Koncert-
ní maraton, který v době 
od 27. do 30. července na-
bídne vystoupení více než 
čtyřicítky kapel a dýdžejů, 
proběhne v Petrově u Prahy. 
Na své si zde přijdou fa-
noušci reggae, ska, hardco-
ru a punku, ale také indie, 
hiphopu či d’n’b.

ARCHITEKTURA

Památkový ústav 
představuje opravený dům

Výjimečnou příležitost 
nabízí dnes od 10 do 18 hodin 
Národní památkový ústav, 
který v Liliové ulici na Starém 
Městě připravil Den otevře-
ných dveří zrekonstruova-
ného domu U Voříkovských. 
V domě s malovanými stropy, 
nástěnnými malbami a go-
tickými a barokními sklepy 
bude umístěna knihovna 
a odborná pracoviště ústavu.

RODINA

Galerie Dox myslí 
i na dětské návštěvníky

Doxíkův dětský den je odpo-
lední akce pro celou rodinu. 
Té nabídne hned několik 
souběžných výtvarných 
dílen – všechny jsou inspiro-
vány aktuálními výstavami 
centra DOX a s ohledem 
na ně je spojuje téma in-
formací, dopravy a sdílení. 
Tuto sobotu je tématem 
dílen výstava Big Bang Data 
a vzducholoď Gulliver.

MOTO

Příznivci skútrů Vespa se 
sejdou na Džbánu

Kemp na Džbánu se tento ví-
kend stane cílem pro všechny 
příznivce italských skútrů 
Vespa. Proběhne zde totiž 
mezinárodní setkání jejich 
majitelů i obdivovatelů. Sou-
částí letošního sedmého roč-
níku budou soutěže, prodejní 
stánky, přednášky a muzika 
po oba večery. Chybět nebude 
ani spanilá jízda účastníků 
po Praze a okolí. /mas/
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DÍLO Z NEJVZÁC-
NĚJŠÍCH. 
Dáma na fotografii 
si se zájmem prohlíží 
antickou sochu. 
Apoxyomenos, jak 
se souhrnně nazývá 
několik bronzových 
soch s obdobnou 
tematikou, je 
řecký atlet, který si 
po závodu či cvičení 
seškrabává z těla 
hřebílkem olej, 
pot a písek. Jedná 
se o dílo natolik 
významné, že mu 
na chorvatském 
ostrově Lošijn, u je-
hož břehů bylo před 
více než dvaceti lety 
vyloveno z moře, 
postavili samostat-
né muzeum. Podle 
zaměstnanců muzea 
jde prý dokonce 
o nejvzácnější umě-
lecké dílo v zemi.  
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